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چرا »سرزمین مادری« فعلا متوقف 
است؟

سوم  فصل  به  که  مادری«  »سرزمین  سریال 
از  پس   مراحل  انجام  دلیل  به  روزها  این  رسیده 
تولید و اصلاحات، با وقفه در پخش مواجه شده و 

اردیبهشت ماه به آنتن نمی رسد.
سریال  دوم  فصل  پخش  ایسنا،  گزارش  به 
اتمام  به  ماه ۱۴۰۲  اسفند  »سرزمین مادری« در 
رسید و حالا فصل سوم این سریال به دلیل مراحل 
انجام اصلاحات، در بخش هایی  و  تولید  از  پس 
مرکز  رئیس  گفته ی  به  و  شده  مواجه  وقفه  با 
سریال  این  سوم  فصل  است  بعید  سیمافیلم 
اردیبهشت ماه به آنتن برسد. پیش تر اعلام شده 
بود فصل سوم سریال کمال تبریزی قرار است از 

ابتدای اردیبهشت ماه روی آنتن تلویزیون برود.
انجام  درباره ی اصلاحات  پیشتر  تبریزی  کمال 
شده و میزان قسمت های این سریال گفته بود: 
»سرزمین مادری« سه فاز دارد که هر فصل آن 
حدود ۲۰ قسمت و کم و بیش است و در مجموع 
شامل ۶۰ قسمت است. ما برای اینکه دیگر هیچ 
سوءتفاهمی پیش نیاید اصلاحات کامل را انجام 
متعددی  جلسات  در  اصلاحیه ها  تمام  و  دادیم 
که با افراد مختلف داشتیم انجام شد. اغلب این 
اصلاحات به تغییر اسامی برمی گشت؛ اینکه طوری 
نباشد که اشاره به افراد خاصی داشته باشیم. البته 
کاری دشوار بود اما انجام شد و زمانی که همه، 
سریال را ببینند، متوجه می شوند که سوء تفاهم ها 
دیگر برطرف شده است و حالا دیگر قصه، داستان 
و موضوعی که مطرح است، اهمیت دارد و موارد 

حاشیه ای آن کنار می رود.
پخش  از  پس  کارگردان  این  حال  این  با 
قسمت هایی ضمن انتقاد از وضعیت پخش فصل 
دوم سریال »سرزمین مادری« بدون رفع نواقص 
آن، از مخاطبان عذرخواهی کرده بود و در عین 

حال به حذفیات این سریال هم اشاره داشت.
به  مادری«  »سرزمین  سریال  سوم  فصل 
علیرضا  نویسندگی  و  تبریزی  کمال  کارگردانی 
طالب زاده بر اساس آنچه در برخی خبرها اعلام 
شد، قرار بود از چهارشنبه، پنجم اردیبهشت ماه در 
پلتفرم تلوبیون و پنجشنبه ۶ اردیبهشت از شبکه 

سه سیما پخش شود.
زمان وقوع  مادری«،  در فصل سوم »سرزمین 
اتفاقات سریال به سال های ۵۶ و ۵۷ می رسد و 
داستان وارد مرحله میانسالی رهی می شود و به 
همین جهت آرش مجیدی جایگزین شهاب حسینی 
که بازیگر نقش دوره جوانی این شخصیت است 
می شود. گفتنی است شهاب حسینی نیز در فصل 
دوران  نقش  بازیگر  شادمان  علی  جایگزین  دوم 
کودکی رهی شده بود. علاوه بر مجیدی بازیگران 
دیگری همچون کوروش سلیمانی )در نقش سید 
بابک  سجادیه،  گلچهره  راد،  سعید  حشمت(، 
مجید  مهری،  حسین  رجبی،  مهران  حمیدیان، 
به  برخورداری  لیلا  و  عابدینی  حسین  سعیدی، 
ایفای نقش پرداخته اند. این سریال با نام پیشین 
»سرزمین کهن« ابتدا ۳ بهمن ۱۳۹۲ آغاز شد و تا 
۲۴ بهمن همان سال نیز ادامه پیدا کرد، اما پس از 
مدتی به دلیل حواشی به وجود آمده متوقف شد و 
بعد از گذشت نزدیک به یک دهه پخش آن در ۲۰ 

مهر ۱۴۰۲ مجددا آغاز شد.

استقبال چینی ها از انیمیشن میازاکی
فروش »پسر و مرغ ماهی خوار« ساخته هایائو 
میازاکی در چین پس از پایان هفته دوم اکران به 

۹۳ میلیون دلار رسید.
به گزارش مهر به نقل از ورایتی، »پسر و مرغ 
ماهی خوار« انیمیشن فانتزی ژاپنی برنده اسکار در 
جایگاه اول فروش در سینماهای چین قرار گرفت 

و دومین آخر هفته اکران را هم به نام خود کرد.
را  خود  اکران  آوریل  از ۳  که  فیلم  این  فروش 
شروع کرد؛ هرچند در دومین هفته اکرانش که 
تعطیلات خاصی نداشت، کاهش یافت و به ۱۲.۸ 
میلیون دلار رسید، اما در مجموع پس از ۱۲ روز 
اکران فروش ۹۳.۸ میلیون دلاری را ثبت کرد و با 
وجود اینکه ماه ها پس از بیشتر مناطق دیگر جهان 
روی پرده رفت، چین را به پرفروش ترین منطقه 

نمایش فیلم بدل کرد.
فروش این انیمیشن در ژاپن بیش از ۶۰ میلیون 
 ۱۲.۳ فرانسه  در  دلار،  میلیون   ۱۵ کره  در  دلار، 
میلیون دلار، در ایتالیا ۷.۵ میلیون، در بریتانیا ۵.۷ 
میلیون دلار و در آلمان ۴ میلیون دلار بوده است.

سهم 3 برابری شهرستان ها از کنسرت های 
فروردین

علیرضا طلیسچی رکورد زد

کنسرت های پاپ طی ۲ دهه ابتدایی و انتهایی 
فروردین ماه، به بیش از ۱۶۰ نوبت اجرا رسید که 
صحنه ای  اجراهای  ۳برابر  شهرستان ها،  سهم 

پایتخت بود.
به گزارش ایرنا، در فروردین ماه امسال، ۱۶۲ نوبت 
کنسرت پاپ در سراسر کشور برگزار شد. این آمار 

تنها مختص به اجرای صحنه ای گونه پاپ است.
البته که با توجه به تعطیلی های شب های قدر، از 
تاریخ ۱۱ تا ۱۹ فروردین، هیچ کنسرت پاپی در کشور 
به روی صحنه نرفت و بنابراین این آمار، متعلق به 

دو دهه از فروردین ماه است.
طبق این گزارش، ۱۲۲ نوبت اجرا در شهرستان و 

۴۰ نوبت نیز در تهران به روی صحنه رفت.
پرکارترین  اجرا،  نوبت  با ۲۱  طلیسچی  علیرضا 
کنسرت  برگزاری  حوزه  در  فروردین ماه  خواننده 
به شمار می رود. مجید رضوی با ۱۴ نوبت و رضا 
صادقی با ۱۲ نوبت، در رده های بعدی این فهرست 
قرار می گیرند. حامیم و مسعود صادقلو نیز هر یک 

با ۱۱ نوبت، مشترکا در رتبه چهارم قرار گرفتند.
به  پاپ  حوزه  در  خواننده  فروردین ماه، ۳۰  در 
روی صحنه رفتند و توانستند باتوجه به تداخل ماه 
مبارک رمضان با فروردین ماه و تعطیلات مناسبتی، 

آمار خوبی را در این ماه به ثبت برسانند.
نکته جالب توجه این آمار، نسبت سه برابری حجم 
اجرای موسیقی پاپ در شهرستان ها در برابر تهران 
است که این اتفاق در چندین استان مسافرخیز 
کشور رخ داد و سبب شد تا پراکندگی جغرافیایی 
خوبی به لحاظ برگزاری کنسرت در سطح کشور 
برقرار باشد. البته که این رخداد، طی دو سال اخیر، 
با مهندسی فعالی اجرایی شده است تا بسیاری از 
استان های کشور، در بسیاری از شب ها، پذیرای 
و  باشند  موسیقی  مختلف  گونه های  خوانندگان 
عدالت فرهنگی از این منظر، رشد موجهی را به 

خود ببیند.
طی  مناسبتی  تعطیلات  کاهش  به  توجه  با 
با  آمار  این  که  می رود  انتظار  اردیبهشت ماه، 
افزایش قابل توجهی مواجه شده و اجرای کنسرت 
تا نیمه های تیرماه که آغاز ماه محرم است، رشد 

تصاعدی خوبی را شاهد باشد.

آثار جشنواره مد و لباس نقش 
تن پوش در حال داوری است

رییس ششمین جشنواره مد و لباس نقش تن 
پوش اروند گفت: داوری آثار این دوره از جشنواره 
تا هفتم اردیبهشت در سطح کشور در حال برگزاری 

است.
مهرداد صیادی رییس ششمین جشنواره مد و 
لباس نقش تن پوش اروند در گفتگو با خبرنگار 
تا  از جشنواره  دوره  این  آثار  داوری  مهر، گفت: 
هفتم اردیبهشت در سطح کشور در حال برگزاری 
است و علاقه مندان می توانند از دهم تا شانزدهم 
جشنواره  از  و  مراجعه  آبان  موزه  به  اردیبهشت 
این جشنواره  افزود: موضوعات  کنند. وی  دیدن 
شامل طراحی از بناهای شاخص و یادمان ها منطقه 
آزاد اروند، طراحی و ایده گیری از نشانه ها و نقش 
و نگارها هویت بومی و اصیل منطقه آزاد اروند، 
طراحی و ساخت صنایع دستی و هنرهای سنتی 
هویت  موضوعات  با  لباس(  ملزومات  با  )مرتبط 
نقش و نماد و بناهای تاریخی و هویتی منطقه آزاد 
اروند و نیز احیا و ایده گیری از لباس اقوام بومی 
اقوام  ویژه  )به  اروند  آزاد  منطقه  ساکن  اصیل  و 
عرب( است. رییس ششمین جشنواره مد و لباس 
نقش تن پوش اروند گفت: این جشنواره در چهار 
بخش رقابتی، غیر رقابتی، نمایشگاهی و کارگاه های 
آموزشی برگزار خواهد شد. صیادی در پایان گفت:  
لباس  و  مد  جشنواره  ششمین  اختتامیه  مراسم 
سالن  در  اردیبهشت   ۱۷ اروند  پوش  تن  نقش 
همایش های سازمان منطقه آزاد اروند با حضور 

مسئولان کشوری و استانی برگزار می شود.

تومانی  میلیارد  هزار  بالای  فروش  گذشته  سال 
گیشه برای سینمای دچار بحران در جذب مخاطب 
یک اتفاق مهم و اساسی به شمار می رفت. در میان 
خیل فیلم هایی که دخل و خرج خود را نمی توانستند 
با هم مطابقت بدهند و اصلا بود و نبود آنها بر پرده 
سینما فرقی نمی کرد و حتی ساخته شدن بسیاری از 
آنها شکست مطلق برای سازندگان بود، گیشه بالای 
هزار میلیاردی )البته فقط برای چند فیلم( خوشحال 

کننده بود.
به  که  کرد  ایجاد  آن چنان شوقی  عدد  این  حتی 
سرعت آن را به کل سینما چسباندند و مسئولان آن 
را جزو افتخارات دوران کاری خود می دانند و از این 

فروش به عنوان تحول در سینما یاد می کنند.
کارگردان  نجفی  قربان  گذشته  سال  مرداد   ۲۲
اعتماد  با  گفت وگو  در  ماهی سفید«  »فصل  فیلم 
درباره نحوه تبلیغات فیلم ها در ماهواره ها گفته بود: 
رسانه های خارجی فارسی زبان هفته ای ۵ هزار تا ۱۵ 
هزار دلار از فیلمساز می گیرند تا فیلم هایشان را در 

رسانه شان تبلیغ کنند.
همان زمان قربان نجفی توضیح داده بود متاسفانه 
یکی از همین فیلم های روی پرده مبلغ گزافی حدود 
۲۵۰ هزار دلار به این ماهواره ها داده و تمام تبلیغات 
را برای فیلمش گرفته و البته همین دوستان سینماگر 
ما قیمت را بالا برده اند تا دست کسی به تبلیغات 

آنجا هم نرسد.
از  گذشته  سال  ما،  موثق  شنیده های  اساس  بر 
سینمای ایران رقم بیش از صد میلیارد تومان به شبکه 
ماهواره ای جم تبلیغ داده شده و پخش کننده ها چنین 
رقم بالایی را برای تبلیغ فیلم شان هزینه کرده ان و 
تقریبا رقمی معادل یک ونیم میلیون دلار ارز از کشور 
خارج شده است.حالا این پرسش به وجود می آید که 
با توجه به این پرداخت بالا به ماهواره ها، آیا سود 
اصلی از اکران فیلم های کمدی را سینمای ایران برده 

یا ماهواره ها؟
به همین بهانه به گفت وگو با امیرحسین علم الهدی، 

منتقد سینما پرداختیم که در ادامه می خوانید.
تبلیغات  سراغ  سینمایی  آثار  سازندگان  چرا   

ماهواره ای می روند؟
 اگر موضوع این است که چرا سازندگان فیلم های 
سینمایی برای تبلیغات خود به ماهواره رجوع می کنند 
باید گفت که آن ها متوجه شده اند که ضریب نفوذ 
شبکه های ماهواره ای بیشتر از تلویزیون است البته 
این ماجرا درباره تنها ۴۰ درصد از سینمای ایران صدق 
می کند و روی ۶۰ درصد باقی فیلم ها تاثیر چندانی 
ندارد؛ چون برخی از فیلم ها هم تبلیغات ماهواره ای 
انجام دادند اما نتیجه ای نداشته است؛ نکته اساسی 
که باید به آن توجه کنیم این است که شبکه های 
ماهواره ای توانسته اند ضریب نفوذشان در ایران و در 

میان سینما دوستان افزایش دهند.
نکته بعدی این است که بر اساس اعداد و ارقام 
مالی  صرف  سازندگان  برای  تلویزیون  در  تبلغات 
ندارند و ترجیح می دهند همان هززینه یا کمتر انجام 
دهند و تبلغاتش فیلمشان را در شبکه ای انجام دهند 

که ضریب نفوذ بیش تری دارد.تا قبل از ریاست آقای 
جبلی و جلیلی بر صداوسیما، تلویزیون بین ۴۰۰ تا 
۸۰۰ تیزر تبلیغاتی را به فیلم های سینمایی اختصاص 
می داد، یعنی به نوعی به کالاهای فرهنگی سوبسید 
می دادند؛ اما زمانی که این دوستان روی کار آمدند 
این معادله برعکس شد و اعلام کردند ما بین ۱۰ تا 
۱۵ تیزر تبلیغاتی را به فیلم ها اختصاص می دهیم 
و اگر سازندگان تبلیغات بیش تری می خواهند باید 
هزینه پرداخت کنند. در حال حاضر هم عدد دقیقی 
از میزان پول دریافتی تلویزیون بابت پخش تیزرها در 
تلویزیون ندارم اما آخرین رقمی که در ذهنم هست 
در  فیلم  تبلیغ  که  می دهد  من  به  را  استدلال  این 
ماهواره بسیار به صرفه تر از تلویزوین است. ضمن 
اینکه دریافت این رقم هنگفت آن هم در زمانی که 
تلویزیون بخش عمده ای از مخاطبانش را از دست 
داده، هیچ توجیهی ندارد. دلیل این افت مخاطب هم 
مشخص است، تلویزیون ایران تنها جایی است که 

تحت نظارت دولت است.
 بحث هدر رفت سرمایه و خروج هفته ای ۵ تا ۱۵ 

هزار دلار سرمایه از کشور چه می شود؟
 می گویید هدر رفت سرمایه اما من این موضوع 
را اصلا قبول ندارم، چون همین ماجرا سبب فروش 
هزار میلیارد تومانی سینما شد. اصلا این موارد را رها 
کنید، من با پول خودم یک کالایی را تولید کردم و 
حالا می خواهم این را به دست مصرف کننده برسانم و 
برای این کار دو راه مقابلم قرار گرفته است، یک رسانه 

داخلی که ضریب نفوذ ندارد و دو رسانه خارجی که 
ضریب نفوذ دارد. انتخاب بین این دو گزینه کاملا 
که سینمای  دارند  واقعا دوست  اگر  است،  بدیهی 
تلویزیون  در  تبلغاتی  تیزر  پخش  سمت  به  ایران 
داخلی حرکت کنند، باید مرجعیت را برگردانند هر 
زمان این اتفاق رخ دهد قطعا بچه های سینما هم از 

این ماجرا حمایت می کنند.
با این توضیحات، سینمای ما تا چه اندازه به   
شبکه های ماهواره ای وابسته است؟ در واقع بدون 

این نوع از تبلیغات سینمای ما فلج است؟
شما  داشته ایم،  هم  استثناهایی  ما  اما  بله،   
»بچه زرنگ« را ببینید بدون تبلیغات خارجی فروش 
خیلی خوبی را برای خودشان ثبت کردند. اما با تمام 
این شرایط تجربه ثابت کرده قشری که ماهواره تماشا 
می کند، قشر نوجوان به بالا است، به همین دلیل 
مخاطبان هدف سینمای ما همان مخاطبان ماهواره 
هستند. حالا شما می گویید فلج شدیم؟ بله شدیم، 
چون چاره دیگری نداریم، یعنی آلترناتیوی نداریم، 
حتی همین شبکه های مجازی هم نهایتا ۴۰ درصد 
می تواند در جذب مخاطب تاثیرگذار باشد و همچنان 

صفحه نمایش تلویزیون مخاطبان بیشتری دارد.
وضع  این  ایجاد  در  بین المللی  بازار  نداشتن   

تاثیرگذار است؟
بازارهای  در  ما  حضور  عدم  حدودی  تا  بله،   
تاثیرگذار است. اصلا  این ماجرا  بین المللی هم در 
اگر ما بازار بین المللی داشتیم و تبلیغات ماهواره ای 

انجام می دادیم هیچ ایرادی نداشت، اصلا این اتفاق 
در همه جای دنیا رخ می دهد، اما اینکه تبلیغاتی که 
به ماهواره می دهیم برای جذب مخاطب داخلی است 

مشکل دارد.
مدیران سینمایی  اینکه  ماجرا  این  به  توجه  با   
را  نام خودشان ثبت کردند و آن  به  را  این فروش 
یک دست آورد بزرگ در سینما قلمداد کردند، صرفا 

ماحصل عملکرد مدیران نیست، درست است؟
 اصولا هرجا بخواهیم وارد کارکردهای یک سینما 
بشویم، از کل به جز می رسیم، ما سال گذشته ۲۸ 
و نیم میلیون مخاطب داشته ایم و در سال ۱۳۹۷ 
هم ما ۲۸ و نیم میلیون مخاطب داشته ایم، البته با 
ضریب صندلی بیش تر نسبت به پنج سال گذشته 
که این یعنی رشد، اما این مهم است که ما چگونه 
به این وضعیت رسیدیم و چه تغییرهایی داشتیم. ما 
۱۰۰ میلیارد تومان پول دادیم تا هزار میلیارد تومان 
فروش داشته باشیم و این رقم حاصل فروش ده فیلم 
است و باقی فیلم ها عمدتا کارکرد اقتصادی نداشتند. 
این  بگوییم  نمی توانیم  هم  ماجرا  همین  پیرو  حالا 
ماجرا حاصل ضعف مدیران سینمایی است بلکه باید 
بگوییم حاصل از دست رفتن کارکردهای تلویزیون 

است.
به  سینما  اینکه  برای  فرهنگی  مدیران  اینکه  کما 
فروش خوبی برسد، چشمانشان را روی هم گذاشتند 
تا تبلیغات ماهواره ای انجام شود و به نظرم این یک 

نکته بسیار مثبت است.

لغو کنسرت ها در بوشهر این نگرانی را ایجاد کرده که با ادامه 
این روند، شاهد تبدیل ماجرای بوشهر، به ماجرایی شبیه به بحران 

اصفهان باشیم.
به گزارش تسنیم، لغو کنسرت ها در بوشهر، در روزهای گذشته 
خبرساز شده است. ابتدا کنسرت آرمان گرشاسبی به تاریخ های ۳۰ و 
۳۱ فروردین ۱۴۰۳ لغو شد، سپس خبر آمد که کنسرت معین زندی 
در بوشهر لغو شده است؛ زندی قرار بود پنجم تا هفتم اردیبهشت 

۱۴۰۳ در بوشهر روی صحنه برود.
حالا به نظر می رسد که ماجرای بوشهر درحال تبدیل شدن به 
بحرانی شبیه به بحرانِ اصفهان است؛ هرچند که علت این بحران ها 
پایانیِ  روز  لغو  اتفاقات  این  به  باشد.  متفاوت  هم  با  شکل شان 

فستیوال کوچه را هم اضافه کنید.
در روزهای گذشته مدیرکل ارشاد استان بوشهر در گفت وگویی 
کنسرت  برگزاری  برای  موجود  قوانین  و  ها  بود: »سیاست  گفته 
موسیقی مشخص و شفاف است. این روال در استان بوشهر شکل 
طبیعی خود را طی می کند اما در اقدامی نادر و به دلیل یک سری 
ناهماهنگی ها در خارج از فضای کاری ارشاد اسلامی استان شاهد 
لغو مجوزهای برگزاری کنسرت هایی در بوشهر بودیم که موضوع 

اصلاح و سوتفاهم ایجاد شده رفع شده است.«
ارشاد  مدیرکل  افروغ  عبدالرحیم  از  تازه  صحبت هایی  اما  حالا 

بوشهر منتشر شده که بخش هایی از صحبت های او را می خوانید:
»مشکل کنسرت آقای گرشاسبی حل شد اما بعد از زمان برگزاری 
این اتفاق افتاد؛ ما برای برگزاری کنسرت آقای گرشاسبی در آینده 

مشکلی نداریم.

در حال حاضر قرار است جشنواره موسیقی خلیج فارس را با توجه 
به فرا رسیدن روز خلیج فارس داشته باشیم.

پس از برگزاری جشنواره کلیه درخواست های برگزاری کنسرت را 
بررسی می کنیم و مجوز خواهیم داد.«

که  می دهد  نشان  بوشهر  ارشاد  مدیرکل  صحبت های  بررسی 
وحدت رویه ای برای اعلامِ علت لغو کنسرت ها هم وجود ندارد. به 
نظر می رسد که برای حل این مشکل و جلوگیری از ایجاد بحرانی 
دیگر، لازم است که هر چه سریع تر مسئولان وزارت ارشاد وارد عمل 

شده و این ماجرا را حل و فصل کنند.
قربانی در  علیرضا  ماجرای کنسرت های  نکنیم که در  فراموش 
اصفهان که سال گذشته رخُ داد، در نهایت همه دیدند که جلوگیری 
از برگزاری آن کنسرت ها اقدامی اشتباه بوده است. در آن ماجرا 
ثابت شد که سیاست وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و البته دفتر 

موسیقی این وزارتخانه کاملا درست و به جا بوده است.
به نظر می رسد که این بار هم باید وزارت فرهنگ، به طور مستقیم 
ورود کند تا تصمیم گیری نهایی درباره برگزاری اجراهای بوشهر را این 

وزارتخانه اتخاذ کند.

هفته ای 5 تا 15 هزار دلار سرمایه از کشور برای تبلیغات ماهواره ای خارج می شود

تاوان ضعف رسانه ملی در جذب مخاطب
گروه فرهنگ  هنر- امیرحسین علم الهدی معتقد است دلیل اینکه سازندگان فیلم های سینمایی برای تبلیغات خود به ماهواره رجوع می کنند این است که 

آن ها متوجه شده اند ضریب نفوذ شبکه های ماهواره ای بیشتر از تلویزیون است.

بوشهر هم به سرنوشت اصفهان دچار می شود؟

علم الهدی: بر 
اساس اعداد و 

ارقام تبلغات در 
تلویزیون برای 

سازندگان صرف 
مالی ندارند و 

ترجیح می دهند 
همان هززینه 
یا کمتر انجام 

دهند و تبلغاتش 
فیلمشان را در 
شبکه ای انجام 

دهند که ضریب 
نفوذ بیش تری 

دارد

محمدهاشم اکبریانی معتقد است: در ادبیات معاصر، بحران در خود 
نویسنده هاست تا مخاطب؛ اگر بحران مخاطب داشتیم آثار اکثریت پسند 

و ترجمه هم خوانده نمی شد.
این داستان نویس و منتقد ادبی در گفت وگو با ایسنا درباره »مسئله 
مخاطب در ادبیات داستانی« و اینکه آیا در این زمینه با بحران مواجه 
هستیم یا خیر، اظهار کرد: در حوزه ادبیات و هنر، و نه صرفا بخش 
ادبی، به دلیل مسائل اقتصادی، سیاسی و اجتماعی، با ریزش مخاطب 
مواجه بوده ایم و درواقع تعداد مخاطبان کم شده اما این به معنای بحران 
نیست. او سپس گفت: زمانی که  از »مخاطب« می گوییم  باید توجه کنیم 
مخاطب کدام ادبیات مدنظر ماست: مخاطب ادبیات خاص که می توان 
آن را ادبیات اقلیت پسند نامید، یا ادبیات اکثریت پسند )کلمه عامه پسند 
را مناسب این نوع ادبی نمی دانم(. فکر نمی کنم ادبیات اکثریت پسند ما 
دچار بحران باشد زیرا کتاب های ۸۰۰ صفحه ای با قیمت ۶۰۰ هزار تومان 
داریم که به چاپ بیستم یا سی ام رسیده است؛ این نشان می دهد اگر 
مخاطب کتاب خود را پیدا کند، مسئله مالی  برایش اهمیت چندانی 
پیدا نمی کند. مخاطب ادبیات و داستان خاص یا همان اقلیت پسند، نیز 
اگر احساس کند یک اثر داستانی، چیزی به داشته هایش می افزاید و از 
خواندن آن لذت می برد، حتما آن را خریداری کرده و از آن بهره می برد.

او با تاکید بر اینکه بحران ادبیات معاصر ما، خود نویسنده ها هستند، 
توضیح داد: بحران ادبیات ما مخاطب نیست بلکه نویسندگی، و به 

عبارتی خود نویسنده ها هستند. گرچه در ادبیات معاصر نویسنده هایی 
نیست،  این جا  آن،  بحث  جای  که  گوناگون،  دلایل  به  که  داشتیم  را 
نوشته هایشان در ایران خوانده شده اما در بیرون از ایران، غالبا ناشناخته 
هستند، زیرا چیزی برای عرضه به ادبیات جهانی نداشته و ندارند. به 
عبارت دیگر در جوامعی که با بحران مخاطب هم روبه رو نیستند، این 
آثار خوانده نمی شوند. در اکثر موارد این آثار حتی در داخل کشورمان 
هم ممکن برای یک دوره ای مخاطب داشته باشند اما با سپری شدن 
آن دوره، دیگر مخاطب آن چنانی ندارند. نویسنده »اندوه من« که در 
یازدهمین دوره جایزه هفت اقلیم، به عنوان رمان شایسته تقدیر شناخته 
شد، با اشاره به رمان های مطرح جهان چون »جنایات و مکافات« و »صد 
سال تنهایی« بیان کرد:  این کتاب ها بعد از گذشت زمانی طولانی، هنوز 
خوانده می شوند اما در ۶۰_ ۷۰ سال اخیر کدام  نویسنده ایرانی را داریم 
که چنین باشد؟ شاید برخی به کتاب هایی چون »بوف کور« اشاره کنند 
اما فکر می کنم مخاطب این دست کتاب ها، در مقایسه با مخاطب آثار 

نویسندگان بزرگ خارجی، حرفی برای گفتن ندارند.  
او با اشاره به این که در ادبیات کلاسیک و قصه های مردمی کشورمان 
کور«  داد: »بوف  ادامه  داریم،  ادبیات سوررئال  از  قدرتمندی  رگه های 
صادق هدایت بی شک اولین گام ادبیات سوررئال و مدرن در ایران بود 
اما در ادبیات مدرن جهان پیش از آن، کتاب های زیادی در این سبک 
داشتیم که »بوف کور« با آن ها قابل مقایسه نیست. مثلا رمان سوررئال 

»نادیا«ی آندره برتون، که سال ها قبل از »بوف کور« نوشته شده، در 
سبک خود آن قدر قوی و مستحکم است که به عنوان مانیفست ادبیات 
سوررئال شناخته می شود. بنابراین طبیعی است که خواننده جهانی وقتی 
داستان های بزرگی چون »نادیا« را در اختیار داشته باشد، سراغ »بوف 
کور« نرود. به هر حال منظورم این است که باید بحران را در نویسندگی 
و نویسندگان خودمان جست وجو کنیم چرا که نویسنده های ما نمی توانند 
خود را در حد نویسنده های جهانی بالا ببرند و نظر مخاطب را جذب 
کنند. اکبریانی با اشاره به ترجمه برخی از آثار ایرانی به زبان های دیگر، 
گفت: این ترجمه ها به این معنا نیست که ادبیات کشورمان در ادبیات 
جهانی جایگاهی پیدا کرده باشد؛ کافی است به تیراژ آثار ترجمه شده به 
زبان های دیگر توجه کنیم، تا بفهمیم جایگاه آن ها کجاست. نویسنده 
»غریبانه می میرند« و »عصب کشی« در ادامه اظهار کرد: بگذارید رک 
بگویم چون ما نویسنده قدرتمند نداشتیم، برخی از نویسندگان در جامعه 
مطرح شدند؛ اگر نویسنده قدرتمندی داشتیم، وضع به گونه ای دیگر رقم 

می خورد و شک ندارم مخاطبان زیادی سراغ آن می رفتند.
او در ادامه با اشاره به ریشه دار بودن ادبیات در کشور ما گفت: گرچه 
ادبیات ما ریشه دار است اما در دنیای مدرن نتوانسته رشد کند، در مقابل 
ادبیات، سینما را داریم،  گرچه سینما در کشورمان پیشینه تاریخی ندارد 
و پدیده مدرنی در ایران به شمار می رود اما رشد بسیار خوبی داشته و در 
عرصه جهانی نیز حرفی برای گفتن داشته و دارد. ما فیلمسازانی داشتیم 

که در عرصه جهانی مطرح شدند؛ سهراب شهید ثالث، عباس کیارستمی 
چنین  با  نویسنده ای  ولی  آن هستند  از  نمونه هایی  فرهادی  اصغر  و 
جایگاهی نداشتیم و الان هم نداریم. بنابراین لازم است نویسنده ها بیش 
از آنکه به مخاطب توجه داشته باشند و با فرافکنی مشکل را در مخاطب 
ببینند، بیشتر به خودشان توجه کنند و ببینند دچار چه بحرانی هستند 
که نمی توانند مخاطب را جذب کنند. او با اشاره به خوانده شدن آثار 
ترجمه در ایران گفت: وقتی مترجمان برجسته ای چون عبدالله کوثری و 
مهدی غبرایی آثاری از نویسندگان بزرگ جهانی و حتی نویسندگان درجه 
دو، ترجمه می کنند، در اغلب موارد، مخاطب سراغشان می رود و در این 
زمینه دچار بحران نیستیم. اگر بحران مخاطب وجود داشت، این بحران 

باید در خصوص آثار خارجی هم نمود داشته باشد.
 او در پایان اظهار کرد: وقتی ادبیات کشورمان، قدرت و حرف برای 
گفتن داشته باشد شک نکنید چه در داخل و چه در خارج، مخاطبان 
فراوانی پیدا می کند. مثلا شعر شاعرانی چون حافظ، خیام و مولوی، با 
گذشت قرن ها، همچنان در ایران و کشورهای دیگر مخاطب زیادی دارند 
و ترجمه های گوناگونی از آن ها وجود دارد، اما کدام شاعر و نویسنده 
داستانی ما توانسته حتی بخشی از جایگاه جهانی آن ها را به دست آورد؟ 
چرا چنین است؟ پاسخش در مخاطب نیست، در قدرت و توانایی های 
بزرگ خیام و حافظ و مولوی و ضعف نویسنده امروزی است. به همین 

دلیل بهتر است بحران را در خودمان ببینیم نه مخاطبان.

محمدهاشم اکبریانی، داستان نویس و منتقد ادبی:
وییم نه بحران مخاطب! وبه ر با بحران نویسنده ر

پیمان طالبی مجری افتتاحیه جشنواره رادیو شد
رئیس کمیته برگزاری مراسم افتتاحیه و اختتامیه سومین جشنواره پژواک اعلام کرد که پیمان طالبی اجرای 

مراسم افتتاحیه این جشنواره را برعهده دارد که چهارم اردیبهشت  برگزار می شود.
به گزارش تسنیم، جشنواره مستند رادیویی »پژواک« برای سومین بار برگزار می شود و این بار رادیویی ها 

شاهد یک افتتاحیه جذاب با هدایتِ تهیه کننده و کارگردان برنامه طنز »صبح جمعه با شما« خواهند بود.
ساجد قدوسیان که به عنوان تهیه کننده و کارگردان »صبح جمعه با شما« شناخته می  شود رئیس کمیته 
برگزاری افتتاحیه و اختتامیه جشنواره پژواک و کارگردان برنامه است. او درباره جزئیات افتتاحیه گفت: 
مراسم افتتاحیه سومین جشنواره پژواک روز چهارم اردیبهشت همزمان با سالگرد رادیو در استودیو شماره یک 

ساختمان شهدای رادیو ساعت ۱۵ برگزار می شود. اجرای مراسم هم برعهده پیمان طالبی است.

وی با بیان اینکه مراسم افتتاحیه بخش های متنوعی دارد، تصریح کرد: در این مراسم قرار است از محمد 
قربانی، پیشکسوت رادیو تقدیر کنیم. همچنین خاطره بازی با حضور هنرمندان از دیگر بخش های این مراسم 

است.
قدوسیان همچنین تأکید کرده که قرار است نمایش های طنز با محوریت مباحثی که رادیویی ها با آن دست 
و پنجه نرم می کنند، اجرا شود. محمد قربانی از پیشکسوتان رادیو است که به تاریخ شفاهی رادیو شهره 

است. او از دهه ۴۰ راهی رادیو شد.


